



Scholars  
Program

SciencesPo

# LE PROGRAMME DE BOURSIERS DE LA MASTERCARD FOUNDATION À SCIENCES PO

THE MASTERCARD  
FOUNDATION  
SCHOLARS  
PROGRAM AT  
SCIENCES PO

A photograph of two young women, likely students, smiling broadly. The woman in the foreground is wearing glasses, a white top, a red beaded necklace, and a purple and white striped shawl. The woman behind her is wearing a colorful patterned top. They appear to be in a social setting, possibly a graduation ceremony or a group photo.

## **SCIENCES PO, PREMIÈRE UNIVERSITÉ FRANÇAISE EN SCIENCES SOCIALES**

Créée en 1871, Sciences Po est une université de recherche internationale, sélective, ouverte sur le monde, qui se place parmi les meilleures en sciences humaines et sociales. La mission première de Sciences Po est de former des cadres dirigeants des secteurs public et privé, en France et dans le monde. Mais son ambition est plus grande encore : former des esprits libres, des citoyens éclairés capables de changer le monde, de transformer la société.

## **SCIENCES PO, FRANCE'S LEADING UNIVERSITY IN THE SOCIAL SCIENCES**

*Sciences Po is an international, selective research university with a global outlook, established in 1871 and ranked among the best in the social sciences. Sciences Po's primary mission is to train senior public and private sector executives for careers in France and around the world. But the university's overarching ambition is greater still: to educate the kind of free thinkers and enlightened citizens who can change the world and transform society.*



**Campus de Sciences Po à Paris**  
**Sciences Po campus in Paris**

## I En chiffres

- **4<sup>e</sup>** rang mondial et **1<sup>er</sup>** université française en science politique et relations internationales (classement QS 2017)
- **50<sup>e</sup>** rang mondial et **1<sup>er</sup>** université française en sciences sociales (classement Times Higher Education 2017)
- **47 %** des étudiants viennent de l'étranger et représentent plus de **150** nationalités
- **470** universités partenaires, dont **20** en Afrique subsaharienne
- **100 %** des étudiants en Bachelor passent leur **3<sup>e</sup>** année au sein d'une université partenaire à l'étranger
- **50 %** des cours sont enseignés par des professionnels des secteurs public et privé
- Près de **90 %** des diplômés trouvent un emploi en moins de six mois
- **35 %** commencent leur carrière à l'étranger

## I In figures

- **4<sup>th</sup>** university worldwide and **1<sup>st</sup>** in France for Politics and International Studies (2017 QS rankings)
- **50<sup>th</sup>** university worldwide and **1<sup>st</sup>** in France for social sciences (2017 Times Higher Education rankings)
- **47%** of the student body comes from outside France, representing over **150** nationalities
- **470** partner universities, including **20** in sub-Saharan Africa
- **100%** of Bachelor's students spend their third year at a partner university abroad
- **50%** of courses are taught by professionals from the public and private sectors
- Nearly **90%** of graduates find a job in less than six months
- **35%** start their careers abroad





**Première cohorte des étudiants boursiers  
de la Mastercard Foundation à Sciences Po**  
*First cohort of Mastercard Foundation  
scholars at Sciences Po*



**Leila Slimani, romancière et lauréate du Prix Goncourt - *Leila Slimani, Novelist and Goncourt award winner***



**Pascal Lamy, ancien directeur général de l'Organisation mondiale du commerce (OMC) - *Pascal Lamy, Former Director-General of the World Trade Organisation (WTO)***



**Boutros Boutros-Ghali, ancien secrétaire général de l'ONU - *Boutros Boutros-Ghali, Former UN Secretary-General***



**Simone Veil, ancienne présidente du Parlement européen - *Simone Veil, Former European Parliament President***



**Audrey Azoulay, directrice générale de l'UNESCO - *Audrey Azoulay, UNESCO Director-General***



**Emmanuel Macron, président de la République française - *Emmanuel Macron, President of France***



## I Un réseau de 65 000 alumni

Sciences Po compte parmi ses alumni :

- Plusieurs présidents de la République française (**Emmanuel Macron, François Hollande, Jacques Chirac**, etc.)
- **Boutros Boutros-Ghali**, ancien secrétaire général de l'ONU
- **Pascal Lamy**, ancien directeur général de l'Organisation mondiale du commerce (OMC)
- **Simone Veil**, ancienne présidente du Parlement européen
- **Audrey Azoulay**, directrice générale de l'UNESCO
- **Leila Slimani**, romancière
- **Jean-Cyril Spinetta**, ancien directeur d'Air France-KLM
- **Marie-Christine Saragosse**, directrice de France 24/RFI
- **Marie-Odile Attanasso**, ministre de l'Enseignement supérieur et de la Recherche du Bénin
- **Sebastian Mikosz**, Sebastian Mikosz, directeur général de Kenya Airways
- **Virginie Fanny Dias-Tagnon**, directrice des Ressources Humaines de L'Oréal

## I 65,000 alumni worldwide

*Sciences Po alumni include:*

- *Several French presidents (**Emmanuel Macron, François Hollande, Jacques Chirac**, etc.)*
- ***Boutros Boutros-Ghali**, Former UN Secretary-General*
- ***Pascal Lamy**, Former Director-General of the World Trade Organisation (WTO)*
- ***Simone Veil**, Former European Parliament President*
- ***Audrey Azoulay**, UNESCO Director-General*
- ***Leila Slimani**, Novelist*
- ***Jean-Cyril Spinetta**, Former CEO of Air France-KLM*
- ***Marie-Christine Saragosse**, CEO of France 24/RFI*
- ***Marie-Odile Attanasso**, Beninese Minister of Higher Education and Research*
- ***Sebastian Mikosz**, Chief Executive Officer of Kenya Airways*
- ***Virginie Fanny Dias-Tagnon**, HR Director of L'Oréal*







**Campus de Sciences Po à Reims**  
*Sciences Po campus in Reims*



# LE PROGRAMME DE BOURSIERS DE LA MASTERCARD FOUNDATION À SCIENCES PO

La Mastercard Foundation a créé ce programme d'excellence afin que les jeunes Africains talentueux puissent, quelles que soient leurs origines, bénéficier d'une éducation de qualité et poursuivre leurs ambitions. Le programme de bourses les accompagne tout au long de leur formation universitaire en sciences sociales, afin de leur permettre de devenir des acteurs du changement dans leur pays d'origine.



## Financer ses études

Le programme finance des bourses :

- pour les trois années d'études au sein du programme de Bachelor de Sciences Po, spécialisation Afrique
- pour les deux années d'études de Master dans l'une de nos sept Écoles de second cycle
- pour la Summer School organisée chaque été à Sciences Po

Ces bourses couvrent l'intégralité des frais de scolarité à Sciences Po et les frais de vie en France lors de la période d'études.



## Réussir sa scolarité

Outre le financement de leurs études, les boursiers bénéficient d'un accompagnement personnalisé tout au long de leur scolarité.



### **Préparer son insertion professionnelle et se former à l'entrepreneuriat**

Les boursiers participent à des ateliers carrières et à des modules de formation à l'entrepreneuriat spécifiques au contexte africain.



### **Revenir en Afrique et participer au développement du continent**

Les boursiers du programme de Bachelor réalisent leur stage civique et passent leur 3<sup>e</sup> année d'étude en Afrique. Au niveau Master, les boursiers réalisent un stage en lien avec les enjeux du continent africain.



### **Appartenir au réseau des boursiers de la Mastercard Foundation**

Chaque année, cinq boursiers participent à un sommet organisé par la Mastercard Foundation, l'opportunité pour eux de rencontrer leurs homologues étudiant dans des universités d'excellence en Amérique du Nord, en Europe et en Afrique, et de débattre sur les enjeux de l'Afrique.



# **THE MASTERCARD FOUNDATION SCHOLARS PROGRAM AT SCIENCES PO**

*The Mastercard Foundation created this merit-based scholarship program to give the most talented African students the chance to benefit from a quality education and pursue their ambitions, whatever their background. The scholars are supported throughout their university education in the social sciences so they can go on to become changemakers in their home countries.*



## ***Finance your studies***

*The program offers scholarships:*

- *to complete the Sciences Po Bachelor of Arts programme, Africa specialisation*
- *to complete a two-year Master's programme at one of our seven graduate schools*
- *to attend Sciences Po Summer School*

*The scholarships cover the full cost of tuition fees at Sciences Po and living costs in France during the study period.*



## ***Succeed academically***

*In addition to funding, Scholars benefit from individual academic support throughout their studies.*



### ***Prepare to launch your career and train in entrepreneurship***

*Scholars participate in career workshops and training modules in entrepreneurship focused on the African market.*



### ***Return to Africa and contribute to the continent's development***

*Undergraduate Scholars complete the civic internship and spend their third year studying in Africa. Graduate Scholars complete an internship related to African issues.*



### ***Join the network of Mastercard Foundation Scholars***

*Each year, five Scholars take part in a summit organised by the Mastercard Foundation where they get to meet their counterparts studying at other leading universities in North America, Europe and Africa, and debate the issues facing Africa today.*



## Se porter candidat à la bourse

Pour vous porter candidat, rendez-vous sur le site [www.sciencespo.fr/students](http://www.sciencespo.fr/students), rubriques « Financer » puis « Bourses et aides financières »

Contact : [info.mcfsp@sciencespo.fr](mailto:info.mcfsp@sciencespo.fr)



## *Apply to the scholarship*

*To apply, go to [www.sciencespo.fr/students](http://www.sciencespo.fr/students),  
“Fees & Funding” then  
“Bursaries and Financial Aid”*

*Contact: [info.mcfsp@sciencespo.fr](mailto:info.mcfsp@sciencespo.fr)*





# Sciences Po

27 rue Saint Guillaume  
75007 Paris – France  
[www.sciencespo.fr](http://www.sciencespo.fr)



[facebook.com/sciencespo](https://facebook.com/sciencespo)



[twitter.com/sciencespo](https://twitter.com/sciencespo)



[linkedin.com/edu/sciences-po-12454](https://linkedin.com/edu/sciences-po-12454)



[youtube.com/sciencespo](https://youtube.com/sciencespo)



[instagram.com/sciencespo](https://instagram.com/sciencespo)



Suivez Sciences Po sur Snapchat